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The undersigned organizations deeply express their concern and outrage regarding the pernicious
situation in Tunisia, particularly these last days in Sfax, the main coastal city of the south. Since the
death of a Tunisian national presumably during a scuffle[1] with some sub-Saharan nationals on the
3rd of July 2023, Sfax has become the theater of confrontation between an overheated segment of the
population out of the hate campaign on social media and targeted exiles from sub-Saharan Africa
who happened to stay in this city. This adds to the critical racist and xenophobic events that took
place in March 2023[2] when three sub-Saharan immigrants were killed.

The hate and racist speech - a real “push for crime”- uttered by the Tunisian President in February
2023[3] triggered these extortions and gave a blank cheque to the severe violence against exiles.
This was occasioned by the local authorities’attitude, allowing fake news to persist on social media
and by the violent behaviour of some groups - policemen, military men, and others from the
population - vis à vis black exiles systematically attacked and violated with total impunity.[4]

Several testimonies especially those of the main people concerned: organizations of the civil society
and foreign media estimate that serious violations of human rights are perpetrated: arbitrary and
violent arrests, committing crime and suicide, physical aggression and stabbing…

These actors denounce a genuine migrants’ hunt and roundups followed by the return of thousands
of persons to borders with Algeria and Libya. The Tunisian authorities are likely aiming to gather
these sub-Saharan exiles at the frontiers helpless without any assistance and without any means to
survive including asylum seekers. Roundups and arbitrary expulsions from their lodgings,
destruction or property thefts, inhuman and degrading treatment as well as physical violence took
place. [5]

Violations of human rights are being committed by public authorities and/or private militia widely
documented but the perpetrators are not yet convicted neither by the courts nor by the state
authorities.

All this is happening within a context of an unprecedented crisis in Tunisia affecting all levels:
economic, social, political, institutional, financial, etc., a crisis deepened by pressure and haggling
from the European Union (EU), which intends to impose on Tunisia the outsourcing of border
controls and migration management via a “strengthened” but unequal partnership on migration.[6]

This repressive policy involves the expulsion from European countries of all exiles with no right of
residence who have transited through Tunisia, which is designated as a “safe country”, unlike Libya.

https://www.europe-solidaire.org/spip.php?auteur25895


The reason for this is to make Tunisia the EU’s border guard, responsible for containing
“undesirable” migration and keeping it as far away from European territory as possible, in exchange
for substantial and timely financial aid (at least € 900,000).
All this is taking place despite worries arising from the imperious deviation of power noticed in
Tunisia[7] and in defiance of the rule of law and the fundamental rights of exiles in Tunisia.

This crisis is also aggravated by the ambiguity of the Algerian authorities who are exploiting the
migration issue for political reasons by diverting people of sub-Saharan origin from Algeria - which
has land borders with sub-Saharan African countries - to Tunisia which does not.

We express our full solidarity with all the victims of violence, whatever their nationality; we
condemn this racist violence, wherever it originates, and express our indignation at the deafening
and complicit silence of the Tunisian authorities.
We call on Tunisia to assume its responsibilities by protecting the exiles on its territory from all acts
of violence, by putting an end to this racist violence and to the illegal deportations at Tunisia’s
borders, and to comply with international law.

Finally, we denounce in the strongest terms the pressure exerted by the EU on Tunisia in the context
of unequal and bargained-for cooperation for the purpose of imposing its ultra-secure immigration
and asylum policy on this Mediterranean country, in defiance of international law and the rights of
exiles.
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Groupe d’information et de soutien aux travailleurs immigrés (GISTI)

Le réseau syndical de la migration au Maroc

Riposte internationale (RI)

Le Collectif Soumoud

Le Pont de Genève - Suisse

Ligue algérienne de défense des droits de l’Homme (LADDH)
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Fédération internationale des droits de l’Homme (FIDH)

Euromed-Droit – Euromed-Right

Migreurop
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Confédération française démocratique du travail (CFDT)

Confédération générale du Travail (CGT)

Fédération syndicale unitaire (FSU)
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Mouvement des progressistes (MDP)
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 مؤسسات الدولة وسياسات تصدير الحدود الاوروبية

تعرب المنظمات الموقعة أدناه عن بالغ قلقها واستيائها من تدهور الأوضاع في تونس ، خاصة ما حصل في
الأيام الأخيرة في مدينة صفاقس اذ ، وبعد وفاة مواطن تونسي ، على الأرجح على يد مهاجرين من جنوب
الصحراء اثر شجار يوم 3 جويلية 2023 ، اصبحت هذه المدينة مسرحا لمواجهات بين بعض المتساكنين ،

أججت مشاعر الكراهية لديهم حملات على مواقع التواصل الاجتماعي ومهجرين / مهجرات من افريقيا جنوب
الصحراء،مستقرين بهذه المدينة ، أصبحوا هدفا للعنف ، هذا بالاضافة الى الاحداث الخطيرة التي

عرفتها البلاد في مارس والتي ادت في ذروتها الى وفاة ثلاثة اشخاص من أفارقة جنوب الصحراء.
وكان خطاب الرئيس قيس سعيد العنصري والمفعم بالكراهية و“المحرض على ارتكاب الجرائم” بمثابة

الضوء الاخضر لارتكاب الانتهاكات الخطيرة التي استهدفت المهجرين/ المهجرات الافارقة. وبالفعل ،
فإن السلطات المحلية والوطنية هي من تتحمل المسؤولية ، حيث اطلقت العنان للمعلومات المضللة

الموجودة على الشبكات الاجتماعية ، و أيضًا لعنف مجموعات اخرى ،على غرار الشرطة والعسكر او من
بعض السكان – لمهاجمة المهجرين/ المهجرات السود، الذين تعرضوا للعنف الشديد وسوء المعاملة،

صاحبه افلات كامل من العقاب.
فالعديد من الشهادات ، لا سيما من أول المستهدفين /المستهدفات بالعنف، وكذلك من جمعيات المجتمع
المدني في تونس ولكن أيضًا من وسائل الإعلام الأجنبية ، تشير إلى انتهاكات خطيرة لحقوق الإنسان
تجاه الافارقة من جنوب الصحراء : اعتقالات تعسفية عنيفة ، القاء من النوافذ، اعتداءات بالسلاح

الابيض... وقد ادان هؤلاء الشهود “المطاردات الفعليةللمهاجرين” والاعتقالات التي تبعتها إعادة
قسرية لحوالي الف شخص إلى الحدود مع ليبيا أو الجزائر ، اذ يبدو أن هدف السلطات التونسية من ذلك

هو جمع المهاجرين / المهاجرات وتركهم هناك دون أي مساعدة أو وسيلة للعيش ، حتى طالبي /طالبات
اللجوء منهم.

كما سُجلت مداهمات مسبوقة أو مصحوبة بعمليات إخلاء تعسفي من المنازل ، وتدمير أو سرقة الممتلكات
، ومعاملات مهينة ولا انسانية ، فضلاً عن العنف الجسدي الذي أستهدف هؤلاء ، انتهاكات ارتكبتها

القوات العامة و / أو ميليشيات خاصة ،وهي موثقة على نطاق واسع ، و لا تزال متواصلة حتى يومنا هذا
،دون إدانة مرتكبيها من قبل المحاكم أو سلطات الدولة.

كل هذا يحدث في سياق أزمة غير مسبوقة في تونس ،ازمة تطال جميع المجالات: الاقتصادية والاجتماعية
والسياسية والمؤسسية والمالية ... وقد فاقمتها ضغوط ومساومات الاتحاد الأوروبي الذي ينوي ،عبر

“تعزيز” شراكة غير متكافئة في خصوص الهجرة ، فرض تصدير مراقبة حدوده ومعالجة هذه القضية الى تونس.
و تتضمن هذه السياسة القمعية طرد جميع المهاجرين/ المهاجرات من الدول الأوروبية الممنوعين من حق

الاقامة الذين مروا عبر تونس ، التي ، عكس ليبيا ، تم تصنيفها على انها “بلد آمن”، مما يعني جعل
تونس حرس حدود الاتحاد الأوروبي ، والمسؤولة عن احتواء الهجرة “غير المرغوب فيها” وإبعاد

المهاجرين/ المهاجرات قدر الامكان عن الأراضي الأوروبية ، مقابل الحصول على مساعدة مالية مهمة
تاتي في الوقت المناسب( 900الف يويرو ، على الاقل). ويحصل كل هذا على الرغم من المخاوف التي

أثارها الانحراف الاستبدادي الملحوظ في تونس ودون اعتبار لسيادة القانون والحقوق الأساسية
للأشخاص المهجرين في تونس.
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كما ان للازمة ابعاد اخرى ، حيث فاقمها ايضا الغموض الذي تتوخاه السلطات الجزائرية التي تستغل
قضية الهجرة لغايات سياسية من خلال تحويل الأشخاص من أصول جنوب الصحراء عن حدودها - وهي التي لها

حدود برية مع دول إفريقيا جنوب الصحراء - نحو تونس..
و نعرب ، نحن المنظمات الممضية اسفله ، عن تضامننا الكامل مع جميع ضحايا العنف مهما كانت جنسيتهم

، وندين هذا العنف العنصري، مهما كان مأتاه ، كما نعرب عن استيائنا من صمت السلطات التونسية
المطبق و المتواطئ ، الى ذلك ، نحث تونس على تحمل مسؤولياتها من خلال حماية المهاجرات/المهاجرين
على أراضيها من اية انتهاكات ، من خلال وضع حد لهذا العنف العنصري وعمليات الإعادة القسرية الى

الحدود التونسية التي تتم بشكل غير قانوني ، وندعوها الى الامتثال للقانون الدولي.
أخيرًا ، ندين بشدة الضغط الذي مارسه الاتحاد الأوروبي على تونس والذي جاء في إطار شراكة غير
متكافئة وتحت ضغوط المساومة، بهدف فرض سياسات مبنية على تدابير امنية متشددة على هذا البلد

المتوسطي وذلك في ما يتعلق بالهجرة وحق اللجوء، في ازدراء تام للقانون الدولي وحقوق المهاجرين/
.المهاجرات


